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Protokół nr LV/23 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 23 czerwca 2023 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 

 

 
Tematy sesji: 

 
 

1. Raport o stanie Gminy Miasto Świdnica i głosowanie nad udzieleniem Prezydentowi Miasta 

wotum zaufania 

2. Rozpatrzenie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Miasto 

Świdnica za 2022  rok i udzielenie Prezydentowi Miasta absolutorium 

3. Wręczenie nagród „PRIMUS INTER PARES” najlepszym absolwentom świdnickich szkół 

podstawowych w roku szkolnym 2022/23. 

 
Godzina rozpoczęcia obrad – 11.00 

Godzina zakończenia obrad – 16.30 

 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady- Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady- Joanna 

Gadzińska, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, Tomasz Kempa, Mariusz Kuc, Krzysztof 

Lewandowski, Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, 

Marcin Paluszek, Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia 

Skowrońska-Wiśniewska, Aldona Struzik, Marcin Wach, Violetta Wiercińska, Władysław 

Wołosz, Wiesław Żurek. 

 

2. Prezydent Miasta– Beata Moskal-Słaniewska 

3. Zastępca Prezydenta –Krystian Werecki 

4. Zastępca Prezydenta– Szymon Chojnowski 

5. Sekretarz Miasta–Maciej Rataj 

6. Skarbnik Miasta – Kacper Siwek 

7. Radca Prawny– Mariusz Starke 

8. Rzecznik prasowy– Magdalena Dzwonkowska 

 

9. Zaproszeni Goście, m. in.: 

 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego / Pełnomocnicy Prezydenta: 
 

 - Joanna Salus-Komorowska –Dyrektor Wydziału Przetargów i Inwestycji Miejskich  

 - Maciej Gleba –  Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej  

 - Agnieszka Papierz – Dyrektor Wydziału Księgowości i Windykacji Podatków i opłat 



 2 

- Elżbieta Zalewska-Kardasz–Główny Księgowy Urzędu Miejskiego 

- Małgorzata Synowiec –Dyrektor Wydziału Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami  

- Małgorzata Osiecka – Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury  

- Adam Mazur –Dyrektor Biura Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego  

- Alicja Masny – Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej  

- Sławomir Kwiatkowski – Dyrektor Wydziału Transportu  

- Anna Skrzypacz -–Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych i Rozwoju Gospodarczego  

- Jacek Piekunko – Dyrektor Wydziału Promocji  

- Apolonia Kawka-Szczygieł –Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich  

- Kazimierz Chajduga – Audytor Wewnętrzny 

- Agnieszka Fiłonowicz – Dyrektor Referatu Administracyjno-Gospodarczego 

- Magdalena Urbańska-Malucha – Dyrektor Wydziału Edukacji 

 

o Kierownicy Referatów/ Biur Urzędu Miejskiego: 
 

- Radosław Werner – Kierownik Biura Sportu i Rekreacji 

- Joanna Trojan-Skała – Kierownik Referatu Kultury 

- Przemysław Kondzior – Referat Informatyki i Informacji Publicznej 

 

o Dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych oraz spółek z udziałem gminy: 
 

- Ewa Cuban –Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 

- Zbigniew Curyl–Dyrektor Młodzieżowego Domu Kultury 

- Bożena Kuźma – p.o. Dyrektora Świdnickiego Ośrodka Kultury  

- Dobiesław Karst – Dyrektor Muzeum Dawnego Kupiectwa 

- Marek Suwalski – Dyrektor Miejskiego Zarządu Nieruchomości  

- Marek Fiłonowicz– Komendant Straży Miejskiej 

- Jerzy Żądło – Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Sportu i Rekreacji  

- Tomasz Kurzawa – Prezes Zarządu Miejskiej Przedsiębiorstwo Komunikacyjne 

„Świdnica” Sp. z o.o. 

- Katarzyna Partyka – Kierownik Oczyszczalni Świdnickiego Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji w Świdnicy Sp. z o.o.  
- Jacek Piotrowski - Prezes Zarządu Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej w Świdnicy 

Sp. z o.o.  

- Rafał Bronowicki – Wiceprezes Zarządu Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej w 

Świdnicy Sp. z o.o.  

- Marek Zawisza – Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego 

Sp. z o.o. 

- Tomasz Chojnowski –Wiceprezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa 

Społecznego Sp. z o.o.  
    
PORZĄDEK OBRAD: 

1. Otwarcie LV sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie porządku obrad LV sesji Rady Miejskiej. 

3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

4. Przyjęcie protokołu z LIV sesji Rady Miejskiej. 

5. Raport o stanie Gminy Miasto Świdnica za rok 2022 i głosowanie nad udzieleniem Prezydentowi 

Miasta wotum zaufania: 

a) przedstawienie Raportu- wystąpienie Prezydent Miasta, 

b) debata nad Raportem * 

c) przedstawienie i przyjęcie projektu uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania   

            dla Prezydenta Miasta Świdnicy - (zał. nr 1, proj. LV/1). 

6. Rozpatrzenie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Miasto 

Świdnica za 2022 rok i udzielenie Prezydentowi Miasta absolutorium: 

a) wystąpienie Prezydent Miasta w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu za 2022 r., 
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b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu 

za 2022 r., 

c) przedstawienie Stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Świdnicy w sprawie 

sprawozdania z wykonania budżetu oraz sprawozdania finansowego za 2022 rok, 

d) przedstawienie Wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi 

Miasta za 2022 r., 

e) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie Wniosku Komisji 

Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta za 2022 r., 

f) podjęcie uchwał: 

  w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania   

   budżetu za 2022 rok - (zał. nr 1, proj. LV/2),  

  w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Świdnicy absolutorium z tytułu wykonania   

   budżetu za 2022 rok - (zał. nr 1, proj. LV/3). 

7. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie - (zał. nr 1, proj. LV/: 4-16). 

8. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 26.05.2023 r. 

9. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

10. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

11. Wręczenie nagród „PRIMUS INTER PARES” najlepszym absolwentom świdnickich szkół 

podstawowych w roku szkolnym 2022/23. ** 

12. Zakończenie LV sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.                                                                                                                          

   

______________________________ 

 
                                                                                                                                                                            

Ad 1. Otwarcie LV sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Prezydent Miasta, Zastępców 

Prezydenta, Dyrektorów i Kierowników jednostek organizacyjnych, Radnych i media, 

dokonał otwarcia LV sesji Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu 23 czerwca 2023 r., a następnie 

stwierdził quorum (22 radnych) i poinformował o prawomocności obrad. 
 

Przewodniczący poprosił o uczczenie minutą ciszy zmarłego w wieku 92 lat Ludwika 

Tobiasza działacza „Solidarności” byłego radnego Rady Miejskiej w Świdnicy w latach  

1990-1998. 

_______________________________ 

 

Ad 2. Przedstawienie porządku LV sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek LV sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 2). 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- przedstawiła zmiany wprowadzone do porządku 

obrad.  

 

o wpłynęła autopoprawka Prezydenta Miasta: 

- do projektu uchwały nr LV/16. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy (zał. 3) 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad LV 

sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 

 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 4) 

 

porządek obrad został przyjęty. 
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_______________________________ 

 

Ad 3. Powołanie Komisji uchwał i wniosków 
 

 

W skład Komisji Uchwał i Wniosków powołano radnych: 

 

● Józef Cygan 

● Krzysztof Grudziński 

● Jan Jaśkowiak 

 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji: 

 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 5) 

 

skład Komisji Uchwał i Wniosków został przyjęty. 
 

 

 

Ad 4. Przyjęcie protokołu z LIV sesji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokół  

z LIV sesji były wyłożony do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem uwag 

wniósł o jego przyjęcie: 

w głosowaniu:  

 za – 22 przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 6 ) 

 

protokół z LIV sesji Rady Miejskiej został przyjęty 

 

______________________________ 

 

 

Ad 5.  Raport o stanie Gminy Miasto Świdnica i głosowanie nad 

udzieleniem Prezydentowi Miasta wotum zaufania: 

 
Przewodniczący Jan Dzięcielski poinformował o tym, iż w ustawowym terminie, czyli do 

wczoraj nie zgłosił się żaden mieszkaniec by debatować nad raportem. 

 

a) przedstawienie raportu- wystąpienie Prezydent Miasta (zał. nr 7 ) 

 
 

Szanowni państwo, przedstawiliśmy państwu w formie pisemnej obszerny raport  

o stanie gminy miasto Świdnica za rok 2022 prezentując to co realizowaliśmy w różnych 

obszarach naszego życia, prezentując te zadnia, które udało się nam zrealizować, 

wskazaliśmy też różne dane które determinują politykę, które też są efektem kontynuacji tego 

co rozpoczęliśmy. Chciałabym zwrócić uwagę na kilka rzeczy sposób szczególny. 
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Nie był to rok łatwy, nie był to rok o którym można powiedzieć, że realizacja zadań była 

niezagrożona, nie podlegała różnego rodzaju czynnikom zewnętrznym.  Jednym z problemów 

z jakim musza się zmagać samorządy nie tylko świdnicki, ale wszystkie samorządy to spadek 

dochodów własnych gminy co wymusza na  nas to decyzje dotyczące oszczędności, ale mimo 

tego z satysfakcją stwierdzam, iż budżet wykonaliśmy. Udało nam się pomimo trudnych 

finansów podwyższyć płace we wszystkich miejskich jednostkach, udało nam się tak 

realizować usługi publiczne w stopniu  zadowalającym mieszkańców. Przede wszystkim 

udało nam się zrealizować wiele inwestycji osiągając pułap 55 mln zł z czego jestem 

szczególnie zadowolona bo inwestycje w miasto to poprawa komfortu życia, to spełnienie 

naszych wspólnych oczekiwać i zaspokojenie potrzeb nas wszystkich. Do kilku z nich 

chciałam wrócić bo są bardzo ważne.  

Budowa basenu odkrytego to nasza największa inwestycja ostatnich lat zakończyła się 

powodzeniem. Basen już w ubiegłym roku służył mieszkańcom, odebrany bardzo pozytywnie 

przez wiele osób, które  korzystają z nowego obiektu.  Jest to jedna z ciągłości którą 

prowadzimy, czyli modernizacja obiektów sportowych. Dla nas bardzo ważne było to, by były 

to obiekty ogólnodostępne,  przystępne cenowo, otwarte dla wszystkich mieszkańców i aby 

baza sportowo-rekreacyjna służyła wszystkim. Niezależnie od tego ile maja lat i niezależnie 

jakie maja zainteresowania. Dla mnie basen był szczególnym wyzwaniem a pomysł pojawił 

się na początku poprzedniej kadencji, kiedy za sprawa budżetu obywatelskiego wprowadzono 

realizacje basenu najpierw w aspekcie projektowym, tu jeszcze raz ukłony w stronę Radnego 

Marcina Paluszka, który był jednym z inicjatorów tego pomysłu. Po kilku trudnych próbach 

udało się basen ukończyć, robiąc to samodzielnie poprzez budżet miasta bez żadnej dotacji. 

Bardzo serdecznie dziękuje wszystkim, którzy pomogli mi tą decyzje podjąć bo nie była ona 

łatwa. Wiadomą rzeczą było, że realizowanie trudnej inwestycji w trudnych czasach będzie 

się wiązało z ograniczeniami w innych sferach, ale koniec wieńczy dzieło. Obiekt jest bardzo 

dobry i służy tysiącom mieszkańców. Mam pierwsze dane od Dyrektora OSIR-u, pierwszego 

dnia otwarcia, kiedy basen nieco krócej funkcjonował niż w tej chwili mimo przeciętnej 

pogody obiekt odwiedziło 700 osób. To pokazuje jak bardzo była ta inwestycja potrzebna  

i jak dobrze służy mieszkańcom a przede wszystkim rodzinom, dzieciom i seniorom. Jest to 

przede wszystkim miejsce bezpieczne a mówię to w kontekście bardzo smutnego  

i tragicznego wydarzenia, które miało miejsce kilka dni temu. Nad Zalewem w Zagórzu 

Śląskim utonął uczeń wałbrzyskiej szkoły podstawowej i to był dla mnie najważniejszy 

argument-zapewnić naszym dzieciom bezpieczny wypoczynek nad wodą i nie narażać ich na 

to, żeby korzystały ze zbiorników, które są niepewne, które nie maja kadry ratowniczej by 

wszyscy Ci, którzy chcą spędzić wakacje a nie zawsze mogą czy chcą wyjechać mogli to 

robić w mieście. Poświęcam tej inwestycji może tyle czasu, dlatego że i finansowo i pod 

względem zakresu i trudności było to zadanie trudne. Udało nam się pozyskać bardzo dobrą 

firmę, z którą dobrze współpracowaliśmy. Mamy jeden z najnowocześniejszych obiektów  

w Polsce. Być może to będzie też natchnienie do tego byśmy wspólnie podjęli decyzję  

o modernizacji kolejnych obiektów może budowie. Na razie z dumą stwierdzam, iż te 

najważniejsze elementy Świdnickiego Ośrodka Sportu i Rekreacji przeszły bardzo poważne 

przeobrażenie a do kolejnych się szykujemy, będzie też czas, aby powiedzieć jakie działania 

podjęliśmy i będziemy podejmować. 

To co jest bardzo ważną rzeczą to pierwsza duża inwestycja w rewitalizację obszarów 

śródmiejskich czyli rewitalizacja naszych podwórek. Mamy przepiękną Starówkę,  mamy 

piękne centrum, wiele obiektów zabytkowych, które dzięki współpracy ze wspólnotami 

mieszkaniowymi udało się odnowić. Przyszedł czas na to by poprawić komfort tych,  którzy 

mieszkają w kamienicach. To zadanie rozpoczęliśmy w ubiegłym roku i będziemy je kończyć 

za kilka miesięcy i dotyczy dwóch obszarów czyli podwórka miedzy ul. Franciszkańską, ul. 

Grodzką i ul. M. Konopnickiej i drugi obszar między ul. Kotlarską a ul. Grodzką. Bardzo się 

cieszę, że państwo rozumieją że rewitalizować należy całe obszary i podjęli na ostatniej sesji 

decyzję, która wpłynie na poprawę estetyki obiektów zabytkowych w tym obszarze.  

Przygotowujemy kolejne projekty, będziemy aplikować o środki zewnętrzne by ten proces 

kontynuować. Inwestycja, o którą wielu z Państwa postulowało to Zaułek Świętokrzyski, 
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które było dla nas powodem do wstydu. Połączyliśmy siły wspólnot mieszkaniowych miasta 

dofinansowaliśmy wspólnoty tym zakresie, włożyliśmy pieniądze budżetowe bezpośrednio 

jako miasto, myślę, że efekt jaki uzyskaliśmy daje satysfakcję. 

Z remontów drogowych z najważniejszym zadaniem z jakim się jeszcze borykamy jest 

remont Alei Niepodległości. Ustawa o zamówieniach publicznych obliguje nas do wyboru 

oferty najbardziej korzystnej finansowo i tak zrobić musieliśmy. Wykonawca okazał się 

nierzetelny i ta budowa została na kilka miesięcy wstrzymana. Bardzo dziękuję wszystkim, 

którzy przyczynili się i pod katem prawnym i proceduralnym do rozstania z wykonawcą  

w szybkim tempie i wyłonienia w szybkim tempie nowego wykonawcy co pozwoliło na 

kontynuacje robót w zdwojonym tempie. Przypomnę, że remont według umowy powinien 

zakończyć się w październiku tego roku, ale Ci co obserwują budowę widzą, że to tempo prac 

jest tak duże iż przypuszczamy, że remont skończy się dwa miesiące wcześniej. 

 Kolejny nasz wielki projekt pt. rewitalizacja świdnickich parków, który udało się 

zakończyć w roku poprzednim. Park młodzieżowy czyli ostatni duży park śródmiejski, który 

nie tylko zrewitalizowaliśmy, ale także przy pozyskaniu środków rządowych odbudowaliśmy 

tarasy widokowe, fontannę i słynną altanę. Z satysfakcją chcę powiedzieć, że altana uzyskała 

tytuł „Zabytek zadbany” jest to szczególne wyróżnienie Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego oraz Narodowego Instytutu Dziedzictwa, wyróżnienie, które co roku otrzymuje 

kilkanaście obiektów w Polsce. Jest takie ukoronowanie tej inwestycji, która też wielu 

Świdniczan cieszy i jest to miejsce odzyskane do krajobrazu miasta. Żyjemy w mieście 

wielokulturowym, w mieście w którym każda epoka zostawia swój ślad. Dzięki współpracy 

wszystkich i ciężkiej pracy naszych wydziałów odpowiedzialnych za prowadzenie tej 

inwestycji udaje się te miejsca przywrócić do stanu świetności. 

Gospodarka Przestrzenna, Świdnica jeśli chodzi o przygotowanie terenu większość 

obszarów miasta jest pokryta planami zagospodarowania, to pozwala na dynamiczny rozwój 

miasta na przeznaczanie kolejnych terenów na inwestycje   mieszkaniowe. Staramy się tak 

szybko jak jest to możliwe zmieniać te plany, dostosowywać do zmieniającej się 

rzeczywistości do zgłaszanych potrzeb, które szczególnie płyną od przedsiębiorców. 

Przyjmujemy wnioski wydajemy wspólnie decyzje. Plany wymagają zatwierdzenia przez 

Radę Miejską i to też pozwala przedsiębiorcom rozbudowywać firmę dokonywać nowych 

inwestycji. 

Gospodarka mieszkaniowa, mieszkań wciąż mamy za mało, ale wykorzystujemy 

wszystkie środki, które są dostępne dla samorządów przede wszystkim środki z banku 

gospodarstwa krajowego tu mój wielki ukłon w kierunku naszej świdnickiej spółki 

Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego, ale także wydziału inwestycji. Za 

chwile przejdziemy do odbioru budynku komunalnego. Wkrótce będziemy chcieli aplikować 

o kolejne środki na następne budynki komunalne realizując w ten sposób takie założenie, 

które przyjęliśmy w polityce mieszkaniowej miasta aby tworzyć nowe zasoby komunalne, 

aby tworzyć zasoby mieszkaniowe dla osób, których niekoniecznie stać albo nie chcą  wiązać 

się prawem własności czy wieloletnimi kredytami. Oczekujemy na większe środki z budżetu 

centralnego, sami sobie nie poradzimy, aby wszystkie potrzeby zrealizować. Moim 

marzeniem jest, aby Świdnica wzorem wielu miast na świecie była takim miastem, które 

udostępnia mieszkania pod wynajem szczególnie młodym osobom, osobom, które chcą  

w Świdnicy żyć, pracować, które dzisiaj nie maja możliwości ze względu na procedury 

prawne starań o takie mieszkanie. Wierzę w ten przełom bo jest to bardzo ważne by 

zatrzymywać młodych ludzi, rodziny, tworzyć im warunki do bezpiecznego życia bo pracy  

w Świdnicy na szczęście nie brakuje. Mimo kryzysu pandemii świdnickie firmy funkcjonują 

dość stabilnie po chwilowym zawahaniu, który wiązał się z Covidem i z początkiem wojny. 

Nie spotkaliśmy się w Świdnicy z większą redukcją miejsc pracy co napawa optymizmem. 

Rzecz o której chciałam wspomnieć, która dotyczy zarówno gospodarki mieszkaniowej  

i polityki społecznej, ogromne zadania, które spadły na nas w związku z wojną na Ukrainie. 

Było to dla nas wielkie zaskoczenie, chce podkreślić udział urzędników Urzędu Miejskiego  

i Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w tej fazie wsparcia uciekinierów wojennych,  

w której trzeba było wkroczyć z procedurami, w której trzeba było rozliczać tysiące 
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składanych wniosków, podkreślam, że była to dodatkowa praca, wymagająca wielkiej 

dyscypliny i często pracy ponad normę. Wywiązaliśmy się z tego bardzo dobrze, przyjęliśmy 

wszystkich którzy potrzebowali pomocy, wypłaciliśmy zasiłki, wypłaciliśmy należne kwoty 

za zakwaterowanie zajęliśmy się wszystkimi dziećmi jakie trafiły do Świdnicy zapewniając 

im miejsce w przedszkolach i szkołach organizując im dodatkowe zajęcia. Organizowaliśmy  

i nadal organizujemy im kursy  języka polskiego, wspieramy tych, którzy chcą na terenie 

Świdnicy zostać na dłużej. Oczywiście chcielibyśmy by wojna się skończyła, by Ci którzy 

chcą wracać mogli to zrobić, ale póki co są pod nasza opieką i staramy się tę opiekę 

wykonywać jak najrzetelniej. 

Ochrona środowiska to temat, który staje się dla nas coraz ważniejszy, Świdnica od  

2015 r. robi wszystko by zmniejszyć ilość niskiej emisji byśmy jako miasto byli bardziej 

ekologiczni. Z jednej strony to wszystko nas napawa dumą to elektryfikacja transportu 

publicznego i jesteśmy na ostatnim etapie. Za chwilę będzie można powiedzieć, że nasz 

świdnicki tabor jest w pełni nowoczesny i ekologiczny. To też ogromna praca wykonana na 

rzecz mieszkańców. W tych projektach w których miasto było koordynatorem, instytucją 

wpierającą i było przekaźnikiem środków, które trafiały do odbiorców indywidualnych. To 

wielki projekt unijny dedykowany właścicielom domów jednorodzinnych i mieszkań a także 

program, który realizujemy wspólnie z Funduszem Ochrony Środowiska „Czyste powietrze”, 

w którym bardzo aktywnie uczestniczymy. Naszym zamierzeniem jest wyeliminowanie  

z terenu Świdnicy wszystkich węglowych źródeł ciepła, to nie tylko kwestia obligu jaki staje 

przed nami prawnymi w UE czy w Polsce to jest kwestia zdrowego rozsądku i chęci ochrony 

naszego zdrowia i życia a także podniesienia komfortu życia naszego i mieszkańców. Umów, 

które przepływają przez biuro Ochrony Środowiska są setki i myślę, że jeszcze setki zostaną 

zrealizowane. Będziemy starać się aby proces dekarbonizacji dotyczył nie tylko 

indywidualnych właścicieli, ale i mienia komunalnego. W tej chwili takich programów nie 

ma, ale liczymy na to że będą.  

Często bywa tak, że w czasach kryzysu te sfery życia o których się zapomina albo 

lekceważy to kwestia kultury i sportu. Nam się udało się ochronić wszystko co najlepsze  

w mieście, utrzymać wszystkie te imprezy do których my Świdniczanie jesteśmy 

przyzwyczajeni, utrzymać te imprezy, które są znakomita wizytówką Świdnicy. Dzięki kadrze 

dyrektorskiej nawet zwiększyć ofertę kulturalną dzięki pomysłowości i inwencji za którą nie 

idą wielkie pieniądze. Ważny jest pomysł, energia i zaangażowanie. Takich rzeczy działo się 

mnóstwo za co bardzo serdecznie dziękuje i mam nadzieję, że te sfery które nas rozwijają  

zawsze będą w mieście ważne i przez państwa wspierane. Mówi się, że odbudowanie obiektu, 

rewitalizacja, modernizacja to jest dopiero połowa sukcesu. Sukcesem jest to kiedy te obiekty 

się zapełniają, kiedy dzieją się tam dobre rzeczy i wiele takich dobrych rzeczy się wydarzyło 

w roku 2022. Na koniec chce złożyć państwu serdeczne podziękowanie za wsparcie  

i głosowanie wtedy, kiedy prosimy was o dobre decyzje. Dziękuję dyrektorom, kierownikom  

i wszystkim urzędnikom urzędu, którzy są wysokiej klasy pracownikami, którzy pracują   

z zaangażowaniem, którzy pracują ze świadomością, że przychodzą nie tylko do pracy, ale 

służyć miastu, które jest także ich. To wspaniałe, że mamy taką załogę. Bardzo dziękuję 

dyrektorom i załogom naszych spółek komunalnych, całej ekipie ośrodka pomocy społecznej 

dla której rok był szczególnie trudny. Nigdy jeszcze tyle wyzwań naraz nie stanęło przed 

pracownikami MOPS-u. Mimo takiego samego składu osobowego pracownicy poradzili sobie 

znakomicie. Moje serdeczne podziękowania w kierunku instytucji Kultury i Sportu, czyli 

Ośrodka Sportu i Rekreacji, Świdnickiego Ośrodka Kultury, Miejskiej Biblioteki Publicznej, 

Muzeum Dawnego Kupiectwa, wykonujecie swoją prace znakomicie mimo trudności tych 

ekonomicznych jakie na was spadają się nie poddajecie, potraficie znaleźć nowe obszary 

aktywności, potraficie zachęcić świdniczan i robić rzeczy wspaniałe, które nas integrują jako 

społeczność dające poczucie wspólnoty, w którym każdy kto ma dobry pomysł jest przez was 

zaopiekowany i razem możemy robić rzeczy wielkie i piękne i za to wielkie podziękowania. 
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b) debata nad Raportem   

 
Radny Krzysztof Lewandowski- jaki był stan miasta i jest w roku 2022, po lekturze miejskiej 

gazety „Moja Świdnica” na pewno opinie byłyby pozytywne. Natomiast Radni Rady 

Miejskiej powinnyśmy widzieć więcej i patrzeć w przód, dlatego do sprawiedliwej oceny 

stanu miasta i działań Pani Prezydent potrzebna jest wiedza o przychodach i wydatkach 

miasta. Posłużę się zestawieniem dochodów porównując rok 2021 do 2022. Rok 2022 był 

lepszy po stronie dochodów, jest to ciekawe zjawisko, ponieważ w dobie Covida i trwającej 

wojny był wyraźny sygnał, że wszystko może się odwrócić na niekorzyść budżetu a jednak 

tak nie było. Podatek PIT, CIT, podatek od nieruchomości i inne podatki łącznie  

z subwencjami zewnętrznymi tu był zdecydowany wzrost. To jest zasługa mieszkańców, 

ponieważ oni te podatki wypracowali i to dzięki nim mieliśmy w kasie miejskiej więcej niż  

w latach poprzednich. Od 2018 r. była tendencja wzrostowa przy 180 mln co roku przychody 

i dochody były większe aż do 2023 r.-gdzie jest pierwszy raz spadek. Wzrost był  

w większości obszarów poza jednym  „Pozostałe dochody”- mało rozwinięty temat  

w raporcie o stanie miasta. W 2021 r. podatek wynosił 18,5% całego budżetu miasta a 2022 r. 

to już wynosił 9,8%, różnica 64/26 mln. To są te przychody, które umknęły nam z różnych 

przyczyn, trzeba wspomnieć, że ulice: Polna Droga, Sikorskiego, Aleja Niepodległości, 

Wrocławska, Wrzosowa, Jarzębinowa zostały wyremontowane i to widać. Wspomniała Pani 

o parku młodzieżowym, o altanie, zabytkach, wspólnotach mieszkaniowych i to jest dobry 

sygnał, że kontynuujemy to wsparcie co jest widoczne. 

Budowa basenu przy ul. Śląskiej za kwotę 35 mln zł to samo by się zbudowało, jest 

ładnie sympatycznie, ale bardzo drogo. Miejmy nadzieję, że posłuży tak jak basen 

przedwojenny czyli na blisko 100 lat. Rok 2022 będzie trudny do powtórzenia, pomijanie 

ważnych zadań drogowych staje się normą- ulica Czereśniowa, Sudecka, Marii Skłodowskiej-

Curie, Ceglana, Krzywickiego, Lompy, Michejdy, Staszica, Zachodnia i całe osiedle 

owocowe to są ulice z lat 70 często z pierwszą warstwą asfaltu przygotowaną do wyłożenia 

kolejnej. W kolejce na remont czekają: Miejski Dom Handlowy, basen kryty na ul. Równej, 

Teatr Miejski, które nie mają szans na realizację w najbliższym czasie. Miejski Dom 

Handlowy czy basen na ul. Równej można reanimować, malować, łatać natomiast potrzebne 

są duże środki by wybudować to na nowo jak w przypadku odkrytego basenu. Musi być jakiś 

plan i musimy to w końcu zrobić. Powtarzam to co w ubiegłym roku póki Pani Prezydent 

skupia swoją uwagę i energię na politycznych działaniach na terenie całego kraju to pozostaje 

mało czasu pozyskiwanie tak potrzebnych milionów wsparcia dla Świdnicy. Widzimy, że styl 

sprawowania władzy Pani Prezydent wymaga stałej obecności w Urzędzie. Dalsze 

przerzucanie kosztów budżetowych na mieszkańców nie jest możliwe i byliśmy przeciwni 

podwyżce za gospodarowanie odpadami i nasze obawy się potwierdziły- wpłaty były większe 

od wydatków o 3 mln. Nie do końca wiemy co z tym zrobić czy je oddać czy przerzucić. To 

była decyzja bez głębszej analizy. Bez dalszego szczegółowego omawiania stanu miasta 

można mówić o paradoksie szklanki-Pani Prezydent i jej koalicjanci mówią, że „szklanka jest 

do połowy pełna” i chyba są z tego zadowoleni, ale mieszkańcy i radni opozycji widzą, że 

„szklanka jest  do połowy pusta” i można więcej, ale czy to się wydarzy to mamy wątpliwość 

bo jesteśmy w roku wyborczym, kolejny rok będzie również rokiem wyborczym i nie będzie 

na to czasu. Jeśli wotum zaufania ma być obiektywną oceną pracy i stylu sprawowania 

władzy przez Prezydent Beatę Moskal-Słaniewską to rok 2022 jest w mojej ocenie daleki od 

satysfakcji. 

 
Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- mogłabym dodać jeszcze kilka ulic, ponieważ to 

nie jest kwestia woli tylko możliwości. Jeśli ktoś podejmuje się kapitalnego remontu co jest 

mocno zaniedbane a w takim stanie przejęłam w 2014 roku miasto. Bardzo mało 

inwestowano w infrastrukturę, w którym nie dokonywano wielkich remontów 

infrastrukturalnych, remontów dróg gdzie zaniedbana była sfera obiektów zabytkowych –

dotacje, które trafiały do wspólnot były nikłe na poziomie 20% wsparcia. Nie budowano 

mieszkań, nie dbano o zasoby komunalne, nie dokonywano modernizacyjnych remontów 
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pustostanów- lista mogłyby być długa.  Mieliśmy Prezydenta, który był cały czas w urzędzie, 

który z nikim nie jeździł, z nikim się nie spotykał, z nikim nie rozmawiał. Przez ten czas  

można by było zrobić bardzo dużo dla miasta a zrobiono bardzo niewiele. Od 2015 r. 

podjęłam się wielkiego trudu by o to miasto zadbać właściwie. Przystępując do kapitalnego 

remontu najpierw dbamy o konstrukcje a potem o dach. Najpierw jak mamy zapewnione 

elementy zasadnicze możemy przejść do kolejnej fazy. Dla mnie fazą zasadniczą była sieć 

tych dróg z których korzysta większość mieszkańców i pojazdy przejeżdżające przez miasto 

tranzytem. Słusznie Pan wymienił takie ulice jak: Sikorskiego, Polna Droga, Al. 

Niepodległości można by jeszcze do tego dodać, ale wymienił Pan ul. Jarzębinową i ul. 

Wrzosową, która jest jedną z ulic lokalnych. Nie jest tak, że pewne zadania odsuwamy po 

prostu musimy skrupulatnie liczyć bo nawiąże do tego co Pan mówił w sferze dochodów  

i wydatków-nasze dochody rosną, rośnie podatek od nieruchomości, ogromne ubytki  

w podatku PIT nie zostały nam zrekompensowane w taki sposób w jaki byśmy chcieli w jaki 

uważamy, że byłoby sprawiedliwie. Dzisiaj szacujemy, że rekompensata, która otrzymaliśmy 

była pokryciem ok 50% ubytków, które dotknęły budżet Świdnicy. Tak dzieje się we 

wszystkich samorządach. Podobnie zdarzy się w roku bieżącym, rząd będzie nam 

rekompensował te ubytki, ale w stopniu niewystarczającym i nieadekwatnym do tego ile 

budżet miasta by otrzymywał. Gdyby zapewniono stały wzrost gospodarczy, nie było recesji, 

podział podatków był taki, aby zrekompensować to, co tracimy w wyniku decyzji rządu- 

kwota wolna od podatku, zwolnienie ludzi młodych, obniżenie podatku to wszystko wpływa 

na podatek PIT. Procentowe udziały samorządów gminnych,  powiatowych i wojewódzkich 

są nadal takie same. Do Świdnicy wpłynęłoby dużo więcej pieniędzy i wtedy na pewno 

moglibyśmy rozmawiać o ulicy Czereśniowej czy o innych wymienionych ulicach. Tu takie 

sprostowanie, przyjęli Państwo w jednej ze zmian środki na  przygotowanie dokumentacji 

ulic m.in. J. Lompy i M. Skłodowskiej-Curie. Przystąpiliśmy do I fazy, i to państwo głosowali 

przeciw, koalicja chce remontować a opozycja nie. Proszę nie kierować tego zarzutu do 

prezydenta tylko dokonać samokrytyki a w momencie, kiedy proponujemy wprowadzenie 

zmian do budżetu to proszę się przyjrzeć co proponujemy i liczymy na wsparcie. Mamy 

przygotowany projekt na remont teatru, który opiewa na kwotę 22 mln, niestety miasta nie 

stać na taki wydatek, który musi ponieść w całości. 

              Uczestniczę w ok. 20% wydarzeń, które służą m.in. temu by pozyskiwać środki 

zewnętrzne, jestem członkiem zarządu Związku Miast Polskich i to wymaga co miesięcznej 

obecności na tym posiedzeniu. Dwie ostatnie kadencje Wojciecha Murdzka-67mln 

pozyskanych środków zewnętrznych a Beata Moskal-Słaniewska-112mln pozyskanych 

środków zewnętrznych. Jeśli pan spojrzy w raport o stanie miasta zobaczy pan kwotę 81 mln 

pozyskanych środków zewnętrznych, przysłowiowe 3 mln zł nadwyżki w odpadach,  

o których Wiceprezydent Krystian Werecki bardzo szczegółowo tłumaczył cały system 

funkcjonowania gospodarki odpadami. Przygotowujemy w tej chwili przetargi i kwoty, które 

zaproponują nam wykonawcy będą drastycznie wyższe od tego co obowiązuje w tej chwili. 

Tę branże bardzo wysoko dotknęły podwyżki cen paliwa, energii, płacy minimalnej  

i podwyżki opłat środowiskowych. To są elementy, które powodują, że koszty 

funkcjonowania instytucji, przedsiębiorstw, które odbierają od nas odpady, sortują i składują 

wzrosły w sposób znaczny. Ta nadwyżka jest naszą poduszką bezpieczeństwa do tego byśmy 

mogli zrealizować umowę zgodnie z wynikiem przetargu byśmy nie musieli wracać na salę  

z wnioskiem o podwyżkę opłat. Nikt nie lubi podwyżek, nikt nie lubi składać państwu takich 

propozycji, które wiążą się z wyższymi opłatami dla mieszkańców. Przypuszczamy, że te 3 

mln są buforem bezpieczeństwa, które pozwoli rozstrzygnąć przetarg pozytywnie i pozwoli 

na kontynuowanie umów w sposób niezakłócony. Myślę, że na te najważniejsze „zarzuty” 

panu odpowiedziałam. 

 

Wiceprzewodniczący Rafał Fasuga- odniosę się do raportu, który przedstawiła Pani 

Prezydent, ale też do słów Pana Radnego, rozumiem, że pan wypowiadał się w imieniu całego 

klubu. Państwo są jedynym klubem, który zawsze głosuje przeciw albo wstrzymuje się od 

głosowania nad budżetem. Tak było w ostatnim roku w ostatnich czterech latach. W ciągu 
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ośmiu lat tylko raz państwo zagłosowali za budżetem i za tym wszystkim co mówiła pani 

prezydent. Odnośnie oświaty, mówił pan że oświata ma się dobrze, nie ma się dobrze. Akurat 

Pan powinien o tym wiedzieć jakby pan szczegółowo przeczytał raport. W 2022 roku 

subwencja oświatowa, która spłynęła do naszego miasta była niższa o 5 mln zł niż w 2021 r. 

Ciężko realizować zadania oświatowe jak Pan dobrze wie, wiem to z autopsji. Jak z roku na 

rok obcina się samorządom środki. Wydatki, jakby Pan zauważył to były 89 mln zł, które 

miasto przeznacza na oświatę, czyli brakuje nam z subwencji 41 mln zł, to jest bardzo dużo. 

To są te pieniądze, jeżeliby subwencja pokrywała to wszystko co wiąże się z wydatkami, 

niech by pokrywała chociaż same pensje dla nauczycieli i dla pracowników administracji 

obsługi. Mielibyśmy kilkanaście milionów więcej na inwestycje w naszym mieście. Tak to 

wygląda, nie zapowiada się żeby było lepiej. Oświata boryka się przede wszystkim z brakami 

personalnymi. Pomimo usilnych starań rządzących lepiej na razie nie jest. A zapowiadana  

podwyżka pensji minimalnej od stycznia spowoduje to, że nauczyciele zejdą do poziomu 

pensji minimalnej. Życzę powodzenia tym wszystkim, którzy będą zatrudniać nowych 

nauczycieli, będą chcieli zaproponować nowym inżynierom i magistrom, żeby przyszli za 

stawkę minimalną do pracy. To tak to wygląda. Mówił Pan o wyjazdach. Z pewnych 

wyjazdów biorą się środki, to nie jest tak, że wszystko da się załatwić w urzędzie  

i telefonicznie. Trzeba pojechać się spotkać z różnymi grupami politycznymi. Te środki nie 

biorą się z znikąd. To tak celem wyjaśnienia naszego raportu. I trochę brak konsekwencji bo 

powiedział pan w pierwszym zdaniu, że rok 2022 był rokiem super, który przyniósł dochody 

we wszystkich możliwych grupach a później pan mówi. że rok 2022 pozostawia dużo do 

życzenia i nie udzielą państwo wotum zaufania Pani Prezydent,  macie do tego prawo tylko 

troszeczkę konsekwencji. 

 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- Pan Skarbnik sprawdził w międzyczasie wydatki 

majątkowe: Wojciech Murdzek (2007-2014) - 236 622 160 zł, Beata Moskal-Słaniewska 

(2015-2022) 460 862 732 zł czyli dwa razy tyle. Dodam do tego odnośnie spotkań z różnymi 

przedstawicielami różnych gremiów władzy w Polsce czy w województwie. Kilka razy 

rozmawiałam z panem Wojciechem Murdzkiem o możliwości wsparcia miasta Świdnica  

w różnych przedsięwzięciach. Wiadomą rzeczą jest jeżeli ma się swojego życzliwego 

przedstawiciela we władzach centralnych to można szczególnie te gremia gdzie jest wiele 

wniosków a pieniędzy relatywnie niewiele przekonać, że ta inwestycja jest w danym mieście 

w danym miejscu potrzebna. Niestety żadna z takich rozmów nie zakończyła się sukcesem. 

Przypomnę przypadek Polna Droga, mieliśmy gotowy projekt. Aplikowaliśmy kilkakrotnie 

do Funduszu Dróg Lokalnych moja bezpośrednia rozmowa z panem Murdzkiem i prośba  

o wsparcie zakończyła się niczym. Zrealizowaliśmy tą inwestycję bo żal nam było tego 

projektu, baliśmy się wzrostu cen. Wiedzieliśmy jak ważne jest to zadanie i zrealizowaliśmy 

to w całości z budżetu miasta bez żadnego wsparcia zewnętrznego. To tylko taka refleksja 

odnośnie  naszych przedstawicieli w parlamencie. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- pragnę przypomnieć, że minister Wojciech Murdzek jest 

ministrem oświaty, a nie od inwestycji i dróg, więc  trudno od niego oczekiwać, że będzie dla 

nas pozyskiwał środki finansowe. Wiem, że jest bardzo przychylny i jeśli tylko może to 

zawsze nam pomaga. Często jest używane pani porównanie do poprzednich okresów czy pani 

poprzedników i to nie są miarodajne porównania. Wojciech Murdzek w ostatnim roku 

swojego urzędowania miał do dyspozycji 160 mln to było 10 lat temu a Pani dziś ma 350 mln 

zł. Gdyby tak chcieć jeszcze bardziej skorzystać  z doświadczeń lat minionych to możemy się 

odwołać do prezydenta Markiewicza, który miał do dyspozycji 90 mln zł. Cóż on mógł zrobić 

za te 90 mln zł w 1998 czy w 2000r. Niewiele, to były inne czasy, możliwości i okoliczności, 

koniunktura była inna. Pani Prezydent nam się trafił doskonały okres funkcjonowania w tym 

mieście w sytuacji, gdzie jest bardzo dobra koniunktura w naszym kraju. Możemy z tego 

skorzystać albo będziemy utyskiwać w nieskończoność. Mówiono tu o tych wyjazdach  

w celach reprezentowania miasta i z tego są jakieś korzyści, no ale słyszeliśmy też  
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o wyjeździe do Chin, nie wiemy czy to był wyjazd prywatny czy służbowy, ale tam raczej 

wsparcia nie uzyskamy. Kwestia oświatowa, ciągle mówimy że subwencja jest mała, ale 

uczniów nam nie przybywa a wręcz ubywa a więc subwencja nie ma powodu by rosła, 

ponieważ jest przypisana do uczniów, dlatego nie należy się w nieskończoność odwoływać  

do subwencji. Wizerunek jest raczej pozytywny, nie możemy obarczać pani winą o same 

niepowodzenia a przypisywać sobie sukcesy. Te sukcesy są nasze wspólne nawet jeśli zdarza 

nam się głosować inaczej to wynika z takich manipulacji, bo przedstawiacie nam projekt 

zmiany budżetu gdzie jest dziesięć inwestycji czy jakieś ukryte jak np. wydanie 200 tys. zł na 

postument pod pomnik budowany przez prywatne stowarzyszenie to my tego nie chcemy 

robić. Mówię o pomniku Bolka Świdnickiego, który nigdy nie powstanie i 200 tys. zł wydano 

z budżetu miasta. My czytamy te projekty i jak widzimy coś takiego to naturalne jest, że nie 

chcemy tego wspierać. Wizerunek jest raczej pozytywny, państwo się cieszycie, że jest pół 

szklanki a my mówimy, że można jeszcze więcej. 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- zacznę od końca bo zaskoczył mnie pan informacją 

zupełnie fałszywą, chciałabym wiedzieć skąd Pan wydobył taką informacje o tym 

postumencie i o tych 200 tys. zł.  

 

Radny Krzysztof Lewandowski- z projektu budżetu, jak znajdę to pokażę. 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska-bardzo bym prosiła bo nie ma takiego zapisu  

w projekcie budżetu. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- z czego się postument buduje? 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- ze składek społecznych. Pani Urszula Pawłowska była 

u mnie kilka tygodni temu przedstawiła stan zbiórki na którym było ok 50 tys. zł. 

Powiedziała, że w tym momencie stać ją na postument a ponieważ jest gotowy projekt, 

pozwolenie na budowę to chciałaby już zrealizować I etap i w uzgodnieniu z Wydziałem 

Infrastruktury Miejskiej wykonano taką inwestycje. Miasto nie dołożyło do tego ani grosza, 

więc jest to jakaś nadinterpretacja zapisu, który nie wiem gdzie pan znalazł.  

Pan już zapowiedział w rozmowie półprywatnej, ale myślę, że nie to była tajemnica, 

będziemy za chwile rozstrzygać IV etap ulicy Kraszowickiej. Pieniądze pozyskane  

z rządowego funduszu dróg, część dofinansowana z budżetu miasta. Pan już zapowiedział, że 

będzie stosowna ulotka na Kraszowicach obwieszczająca sukces, pod warunkiem, że wtedy 

kiedy będziemy proponować państwu projekt budżetu na kolejny rok i będzie tam wkład 

własny Świdnicy i ujmiemy to w budżecie to Pan zagłosuje za tym budżetem, tak rozumiem 

to dzisiaj Panie Krzysztofie. Czekam na pańską deklaracje. 

 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- tak zapewne będzie, jeśli nie wrzucicie państwo…-nie 

słychać wypowiedzi-nie włączono mikrofonu. 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- wrócę do tematu wyjazdu do Chin, to jest bardzo 

dawny wyjazd rok 2015, zostałam zaproszona a organizatorem była Komisja Europejska to 

był specjalny wyjazd dla samorządowców i przedsiębiorców regionu wałbrzyskiego m.in. 

ówczesna Pani Prezes Wałbrzyskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej. Wyjazd miał na celu 

rozeznanie na ile Chiny interesują się inwestycjami. Jedynym efektem tego wyjazdu jest 

nawiązanie współpracy wirtualnej z jednym miast. Młodzież prowadzi sobie korespondencję 

uczestniczą wspólnie w warsztatach. Na bliższą współpracę nas nie stać chociaż były już 

kilkukrotne zaproszenia naszych zespołów w festiwalach folklorystycznych. Musielibyśmy 

wyekspediować 35-osobowy zespół i koszt biletu w tym momencie przekracza nasze 

możliwości. Nasze zespoły dzięki bardzo dużemu wkładowi rodziców i dzięki pracy 

młodzieży, która uczestniczy w występach w których zapraszający pokrywają koszty takich 
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wyjazdów być może nasza młodzież wyjedzie do Chin być może my przyjmiemy delegację  

z tamtej strony.  

Dziś gościmy na sali byłego prezydenta Adama Markiewicza, wiec wrócę do 

prezydentury. Pan Wojciech Murdzek był prezydentem właśnie w latach, kiedy Polska 

wchodziła w pierwszą perspektywę  unijną, więc było bardzo dużo pieniędzy. A Świdnica 

pozyskała mało środków bo nie składała projektów, które mogły być uwzględniane. Wtedy 

przegapiono absolutnie ważną rzecz nawiązując do tego co Pan powiedział w perspektywie 

2007-2014 były środki na infrastrukturę kulturalną i sportową. Znam miasta w Polsce  

i w Czechach, które w tym czasie zbudowały za dziesiątki milionów euro  przepiękne nowe 

obiekty: aquaparki, baseny i instytucje kultury. Trzeba było wtedy złożyć wniosek, zrobić 

projekt i realizować. Nie zrobiono nic. Dziś Unia ma zupełnie inne priorytety, mówimy  

o walce z węglem, o termomodernizacji, o oszczędzaniu energii, o polityce społecznej,  

o aktywizacji zawodowej i my to wszystko robimy w pełnym zakresie w jakim tylko się da. 

Wrócę do prezydentury Adama Markiewicza, który jak pan wie jest mi osobą bliską, nie 

ukrywam, że bardzo dużo się od niego nauczyłam i zawsze go podziwiałam, że nie mając 

środków publicznych potrafił tyle w Świdnicy zrobić. Był prezydentem przez sześć lat bo 

przejął kadencje w trakcie a później został posłem. W czasie sześciu lat m.in. wybudował ten 

budynek, w którym jesteśmy, wyobraźmy sobie, że mielibyśmy funkcjonować przy ul. 1-go 

Maja, niemożliwe, wyremontował budynek obok, w którym znajduje się Urząd Miasta, 

przygotował tereny pod budownictwo jednorodzinne, przygotował infrastrukturę drogową, 

sieci. Miasto Świdnica dostało specjalną nagrodę w dwudziestopięciolecia samorządu właśnie 

za zagospodarowanie mienia posowieckiego. Znaleźliśmy się wybranym gronie ok 20 miast, 

które wskazał Związek Miast Polskich największe osiągniecia samorządu w I okresie jego 

funkcjonowania. I to była nagroda dla Adama Markiewicza za podjęcie takiego trudu. I to 

były jedne z niewielu środków z jakich można było korzystać, środki rządowe dedykowane  

na takie cele. I później bank światowy po powodzi w 1997 r. pieniądze, które pozwoliły na I 

etap cywilizowania dzielnicy Kraszowice-to wtedy doczekały się  nowej sieci wodociągowej 

nowej sieci kanalizacyjnej, został wyremontowany most, pierwsze podbudowy pod drogi to 

był ten okres. Przypomnę jeszcze kilka rzeczy: budowa szkoły podstawowej nr 1 na Osiedlu 

Zawiszów, rewitalizacja Rynku i ulic przyległych, przebudowa wszystkich sieci w tym 

obszarze, modernizacja oświetlenia Świdnicy, podświetlenie obiektów zabytkowych, 

pierwsze dotacje na obiekty zabytkowe m.in. dla Katedry. Za prezydentury Adama 

Markiewicza poszła pierwsza duża dotacja dot. Katedry- renowacja witraża nad wejściem 

głównym. Kompleksowy remont Teatru, minęło dwadzieścia parę lat musimy znów zrobić 

remont. To co było zostało wyeksploatowane, dzisiaj potrzebne są inne nowoczesne 

rozwiązania. Rzecz fundamentalna, której nie widać, ale dla Świdnicy była przełomowa- 

Stacja uzdatniania wody, dzięki temu mamy jedną z najlepszych wód w regionie, taka która 

nadaje się do picia z kranu. Ulice Stęczyńskiego i Słowiańska, czyli drogi, które zapewniają 

dojazd do osiedli. Nowe budynki komunalne, Biblioteka, to pan Markiewicz podjął się 

ogromnego trudu z niewielkim wsparciem Ministerstwa Kultury, które obejmowało ok 20% 

wartości inwestycji przejęcia na poczet miasta klasztoru pocysterskiego i u posadowienia tam 

Miejskiej Biblioteki Publicznej, mamy dzięki temu jedną z najpiękniejszych bibliotek  

w Polsce. Wyprowadzenie urzędu stanu cywilnego i piękny remont Muzeum Dawnego 

Kupiectwa, które dziś dzięki tamtym decyzjom wygląda jak wygląda. Nie było żadnych 

środków unijnych a tyle udało się zrobić. Dzisiaj jednym z naszych zmartwień jest galopująca 

inflacja, która została z jednej strony spowodowana przez wojnę a z drugiej przez nieudolne 

zarzadzanie finansami państwa, ale w roku 2014, 2015 i 2016 trudno było mówić  o inflacji. 

Myśmy okresowo mieli deflacje czyli zjawisko zupełne odwrotne i patrząc na wartość 

wydatków majątkowych jak najbardziej przez to zjawisko możemy porównywać czyli jeszcze 

raz podkreślę dwa razy tyle wykonanych inwestycji w mieście co przez dwie poprzednie 

kadencje. 

 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- bardzo proszę skupić się na raporcie za 2022 rok. 
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Radny Wiesław Żurek – jesteśmy w punkcie, który dokładnie precyzuje nad czym mamy 

dyskutować nad raportem o stanie gminy za rok 2022 a cofamy się bardzo daleko. 

 

Radna Luiza Nowaczyńska- nawiązując do słów Pani Prezydent by było to uczciwe jest 

więcej inwestycji, ale zadłużenie miasta za pana Prezydenta Murdzka było ok 60 mln a na 

dzień dzisiejszy ile wynosi. Każdy z nas jak weźmie kredyt to zrobi większe inwestycje. 

Zapomniała Pani o najważniejszej rzeczy, poza tym co Prezydent Wojciech Murdzek zrobił 

dla Świdnicy to za jego rządów powstała Specjalna Strefa Ekonomiczna. Świdnica tak 

przemysłowe miasto, gdzie zostały zamknięte prawie wszystkie zakłady, było ogromne 

bezrobocie i to jest największa zasługa. 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski-apeluję, abyśmy nie wracali już do polityki historycznej. 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- bardzo dziękuje pani Radnej za przypomnienie, 

ponieważ chciałam panią doinformować, że głównym lobbującym za powstanie w Świdnicy 

Wałbrzyskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej był pan poseł Adam Markiewicz a decyzję  

w tej sprawie podjął rząd SLD i pod decyzją podpisał się Leszek Miller. W poprzedniej 

perspektywie, kiedy pan Adam Markiewicz jako prezydent miasta składał wniosek do 

ministerstwa a w Polsce rządził AWS poprzez działania prawicowych posłów decyzje dla 

Świdnicy zostały wstrzymane. Tu pozwolę sobie na przytoczenie słów jakie dotarło do mnie  

z ministerstwa  „komuchom nie damy”. Nie ważne było że w Świdnicy było bardzo duże 

bezrobocie, nie ważne było też że były tereny, które mogły uzyskać status podstrefy Żarów, 

którego burmistrz był w bliskich relacjach z  parlamentarzystami z prawicy. A na Świdnicy 

została postawiona kreska. Kiedy sytuacja się odwróciła Pan Adam Markiewicz zachował się 

dokładnie odwrotnie bo rozumiał, że nie robi dla siebie dla polityki tylko dla miasta. Dzięki 

jego staraniom i dzięki decyzji rządu lewicy w Świdnicy nastała podstrefa Specjalnej Strefy 

Ekonomicznej, wniosek złożony przez miasto został przyjęty. Jeszcze słowo o zadłużeniu, 

każdy kto chce prowadzić inwestycje korzysta z kredytów, pożyczek i obligacji. W raporcie 

jest na ten temat informacja stan zadłużenia miasta wynosi 109 mln a w ciągu ostatniego roku 

zmniejszyliśmy zadłużenie o 6 mln zł. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- nie wiem skąd pani prezydent czerpie tę wiedze historyczną 

o latach 90-tych. Ja wtedy byłem radnym a pani w tym czasie była redaktorem gazety  

i wydaje mi się, że mówimy o dwóch różnych historiach. Oczywiście nie ulega wątpliwości 

co zrobiono za rządów Adama Markiewicza, ale zapominamy o tym, że wtedy bezrobocie 

było blisko 20%, fabryki zwalniały notorycznie i masowo mieszkańców Świdnicy i nie miał 

kto chodzić do Teatru czy do Muzeum bo ludzie mieli co innego do zrobienia. Niech ta 

wypowiedź zakończy to porównywanie i ściganie historyczne. 

 

 

c) przedstawienie i przyjęcie projektu uchwały w sprawie udzielenia 

wotum zaufania dla Prezydenta Miasta Świdnicy - (zał. nr 1, proj. 

LV/1). 

 
Projekt uchwały nr LV/1. w sprawie udzielenia wotum zaufania dla Prezydenta Miasta 

Świdnicy przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski (zał. nr 8 ) 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/1: 

 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 6, wstrzymało się -3, 
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(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 9) 

 

projekt uchwały nr LV/1 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 6. Rozpatrzenie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania 

z wykonania budżetu Gminy Miasto Świdnica za 2022 rok  

i udzielenie Prezydentowi Miasta absolutorium: 

 

 wystąpienie Prezydent Miasta w sprawie sprawozdania z wykonania 

budżetu za 2022 r., przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 11) 

 

 przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu  

z wykonania budżetu za 2022 r., przedstawił Przewodniczący Rady Jan 

Dziecielski (zał. nr 12) 

 

 przedstawienie stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej  

w Świdnicy w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu oraz 

sprawozdania finansowego za 2022 rok, przedstawił Przewodniczący Komisji 

rewizyjnej Wiesław Żurek (zał. nr 13 )  

 

 przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia 

absolutorium Prezydentowi Miasta za 2022 r., przedstawił Przewodniczący 

Komisji Wiesław Żurek (zał. nr 14 ) 

 

 przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wniosku 

Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta za 

2022 r., przedstawił Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski  (zał. nr  15) 

 

 przedstawienie stanowisk Klubów Rady Miejskiej: 



Przewodniczący Klubu „Nowa Lewica”  Rafał Fasuga przedstawił pozytywne stanowisko 

(zał. nr 16). 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych „Prawo i Sprawiedliwość”  Radna Luiza Nowaczyńska 

przedstawiła negatywne stanowisko (zał.nr 17). 

 

Stanowisko Klubu Radnych „Wspólnota Samorządowa Ziemi Świdnickiej” przedstawił 

Radny Jan Jaśkowiak- klub wstrzymał się od głosu (zał. nr 18). 

  

Przewodniczący Klubu „Platforma Obywatelska”  Jan Dzięcielski przedstawił pozytywne 

stanowisko (zał. nr 19). 
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 podjęcie uchwał: 

 

Projekt uchwały nr LV/2. w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu za 2022 rok przedstawił Skarbnik Miasta  

Kacper Siwek (zał. nr 20 ). 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/2: 

w głosowaniu: za - 14, przeciw - 5, wstrzymało się -3, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 21 ) 

 

projekt uchwały nr LV/2 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu. 

 

 

Projekt uchwały nr LV/3. w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Świdnicy 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok przedstawił Przewodniczący Rady 

Jan Dzięcielski (zał. nr 23 ). 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/3: 

 

w głosowaniu: za - 14, przeciw - 5, wstrzymało się -3, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 24 ) 

 

  projekt uchwały nr LV/3 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu. 

 

_______________________________ 
 

Przerwa do godz. 14.00 

_______________________________ 

 

 

 

Ad 11. Wręczenie nagród „PRIMUS INTER PARES” najlepszym 

absolwentom świdnickich szkół podstawowych w roku szkolnym 

2022/23.(zał. nr 26) 

 
Prezydent Beata Moskal-Słaniewska, Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski i Dyrektor 

Wydziału Edukacji Magdalena Urbańska-Malucha wręczyli nagrody „PRIMUS INTER 

PARES”: dyplomy, statuetki oraz nagrody rzeczowe najlepszym absolwentom świdnickich szkół 

podstawowych w roku szkolnym 2022/23 : 
 

 Szkoła Podstawowa nr 1 - Julia Czapula- średnia-5,72 
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 Szkoła Podstawowa nr 2 - Szymon Mikus – średnia- 5,56 

 Szkoła Podstawowa nr 4 - Roksana Zapolska – średnia- 5,72 

 Szkoła Podstawowa nr 6 - Jagoda Smolarek -  średnia -5,72 

 Szkoła Podstawowa nr 8 - Hanna Mielnik – średnia- 5,89 

 Szkoła Podstawowa nr 105 - Julia Jaroch – średnia- 5,39 

 Szkoła Podstawowa nr 315- Amelia Przybylska- średnia- 5,92 

 Społeczna Szkoła Podstawowa- Robert Rymanowski- średnia- 5,79 

 Niepubliczna Szkoła Podstawowa Świdnickiego Stowarzyszenia Oświatowego „Bliżej 

Dziecka”- Małgorzata Nawrocka- średnia- 5,71 

 Niepubliczna Katolicka Szkoła Podstawowa „Caritas” Diecezji Świdnickiej im. ks. 

prałata Dionizego Barana w Świdnicy- Dominik Morawski- średnia- 5,33 

 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska wraz z Przewodniczącym Rady Janem Dzięcielskim 

złożyli życzenia oraz wręczyli kwiaty i gratulacje na ręce Pani Alicji Matysik Dyrektor 

Szkoły Podstawowej nr 2. 

  

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- Nasza kochana Pani Dyrektor w szkole przepracowała 

35 lat z czego połowę jako dyrektor placówki. Bardzo dziękuje za lata współpracy jako 

mama, jako radna i jako prezydent miasta. Dziękuje szczególnie, za to wyzwanie jakie 

podjęła kilka lat temu, że odważyła się wspierana przez mądre grono od razu przekształcić 

gimnazjum nr 2 w szkołę podstawową nr 2. Już po roku wiedzieliśmy, że dwójka w nowym 

kształcie da sobie radę, że zwerbuje odpowiednią liczbę uczniów. A udało się dlatego, że 

zespół szkoły nr 2 był kierowany przez osobę, która jest wzorem pedagoga, wychowawcy, 

dyrektora, która nie straciła nigdy swojej wrażliwości, poczucia tej niezwykłej misji jaką jest 

wychowanie i uczenie młodych ludzi, która potrafiła zgromadzić wokół siebie samych 

fantastycznych nauczycieli. Ucieszyłam się dzisiaj widząc, że w tym gronie są młodzi ludzie, 

dzisiaj zwerbować młodych ludzi do zawodu  nauczyciela nie jest prosto. Mam nadzieję, że 

nowy pan dyrektor tę misję dwójki będzie niósł dalej. Pani dyrektor bardzo serdecznie  

w imieniu nas wszystkich dziękujemy za te wszystkie lata pozostając w nadziei, że mimo iż 

pani dyrektor już nie będzie dyrektorem to jednak będzie nadal aktywną osoba w naszej 

lokalnej społeczności, że będzie dalej robić rzeczy twórcze piękne, nie wyobrażam sobie żeby 

mogło być inaczej. 

 

Przewodniczący Rady- te brawa to są zasłużone i te łzy to są wskazane, chciałbym w imieniu 

nas wszystkich podziękować za lata współpracy. Jest pani wyjątkową osobą, o czym świadczą 

te brawa. 

 
Dyrektor Alicja Matysik- dziękuję bardzo wszystkim państwu i tym, wszystkim, którzy mają 

wpływ na to jak wygląda dzisiejsza oświata. Dziękuje za wszystkie mądre decyzje za to co 

robicie żeby nas wspierać. Nie jest łatwo, ale wiem, że nie ustajecie w próbach i działaniach 

takich żeby nam było jak najlepiej, za wszystkie projekty za wszystkie działania za wszystko 

to co robicie. Przede wszystkim dziękuję swoim koleżankom przyjaciółkom, osobom którym 

mnie wspierały. Przepraszam za wszystkie moje błędy, porażki i chwile słabości, ale jestem 

Wam wdzięczna. Mamy cudowne dzieciaki, cudownych rodziców i to oni tworzą to miasto  

i cieszę się, że chcą tu mieszkać pracować chcą  tu żyć, to miasto jest szczególne, dziękuję. 

 

_______________________________ 
 

Przerwa 5 min 

_______________________________ 
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Ad 7. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie: 

 
Ad 7.1. 

Projekt uchwały nr LV/4. w sprawie przyjęcia kierunku transformacji energetycznej 

miejskiego systemu zaopatrzenia Gminy Miasto Świdnica w ciepło przedstawił Prezydent 

Krystian Werecki (zał.nr 27,27a) 

 

Dalszą część prezentacji przedstawił Prezes Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej Jacek 

Piotrowski. 

Piotr Kirpsza z Krajowej Agencji Poszanowania Energii na zlecenie Miejskiego Zakładu 

Energetyki Cieplnej w Świdnicy przedstawił studium wykonalności modernizacji istniejącego 

ciepła funkcjonującego w Świdnicy (zał. nr 27b). 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- dzisiaj prosimy państwa o przegłosowanie uchwały 

intencyjnej,  która pozwoli nam na zawieranie już umów z Polskim Funduszem Rozwoju. Jest 

to propozycja takiej konstrukcji przy przekształceniu MZEC-u wynika z naszych dwuletnich 

rozmów z Państwowym Funduszem Rozwoju. Braliśmy też pod uwagę zrealizowane 

inwestycje, które w Polsce już funkcjonowały. Dla nas takimi przykładami był Olsztyn  

i Starachowice. Dlaczego PFR a nie inna forma, dlatego, że jest agencja rządowa bazująca na 

środkach publicznych bo jest to bank gospodarstwa krajowego lub bank ochrony środowiska 

zatem pieniądze, które są gwarantowane można rzecz są gwarantowane, dlatego ta 

konstrukcja, którą chcemy zawrzeć nie pozbawi nas właścicielstwa MZEC. Będzie na czas 

realizacji i spłaty zobowiązań w części będzie podlegał przez PFR natomiast później poprzez 

spłatę zobowiązań wykup  udziału w MZEC dalej  będzie  spółką komunalną. Efektem ma 

być przekształcenie MZEC-u w spółkę produkującą ciepło ekologiczne, odejście od węgla  

i efekty ekonomiczne. Między innymi będą wynikały z tego, że nie będziemy płacić kosztów 

uprawnień do emisji CO2. Wówczas będziemy dysponować środkami na modernizacje, na 

remonty, które są nam bardzo potrzebne. Plansza, którą pokazywał nam Prezes Jacek 

Piotrowski, na której jest pokazana sieć MZEC-u, bardzo byśmy ją chcieli rozbudować  

i podłączyć pod nią kolejnych odbiorców ciepła. Ciepło systemowe dobrze zorganizowane 

ekologiczne to jest świetne wyjście bo jest to obniżenie kosztów dla mieszkańców. To ciepło 

dobrze zorganizowane nie jest ciepłem drogim i aspekt ekologiczny dotyczyć będzie dalszej 

eliminacji indywidualnych źródeł węglowych lub innych. Możliwość połączenia sieci  

w centrum miasta pozwoliło na likwidację kotłowni w bloku śród rynkowym- tam nie 

likwidowaliśmy wprost źródeł indywidualnych, ale nasze placówki Muzeum i Świdnicki 

Ośrodek Kultury zostały podpięte do sieci miejskiej. Prosimy państwa o zgodę na podjęcie 

dalszych rozmów, podjęcie ważnych wiążących już umów. Jest to proces wieloletni  jest to 

program na kilkanaście lat, ale od dekarbonizacji nie uciekniemy jak i modernizacji również. 

 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- mam wątpliwość czy możemy podjąć tak wiążące decyzje na 

25 lat, nie wiemy na jakie działania nas to naraża po półgodzinnej prelekcji - to nawet nie 

była dyskusja. Nikt nie wie ile to będzie nas kosztowało, co nas na końcu spotka, zakładamy 

to co dziś Unia zaplanowała odejścia od stałych źródeł ciepła węgla i tym podobnych to kto 

wie co to będzie. Jaka będzie sytuacja geopolityczna za 25 lat, może już Unii nie będzie. Nasz 

rząd i każdy kolejny mówi, o tym, że trzeba wydobywać węgiel i my mamy tego węgla na 40 

lat. Może nie będzie takiej potrzeby odchodzenia od węgla, dziś to jest jak wróżenie z fusów. 

Mamy zdecydować o czymś co tak naprawdę nie wiemy ile to będzie nas kosztowało. Mam 

dużą wątpliwość i nie będę głosował za. 
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Wiceprzewodniczący Rafał Fasuga- mam pytanie do Radnego Krzysztofa Lewandowskiego, 

to elektrowni jądrowych też nie powinniśmy budować bo czas ich realizacji trwa kilkanaście 

lat. To co pan mówi w ogóle nie ma sensu.  

Pojawiają się w prezentacji na przemian megawat mocy cieplnej i megawat mocy 

elektrycznej to planujemy, żeby nasza ciepłownia stała się też elektrociepłownią? 

 

Piotr Kirpsza- Krajowa Agencja Poszanowania Energii- tak, w wariancie 7 znajdują się 

agregaty kogeneracyjne gazowe czyli to są urządzenia, które mogą produkować i ciepło  

i energię elektryczną. Kogeneracyjny blok oparty o RDF to będzie też urządzenia kocioł 

parowy + turbozespół parowy czyli będzie produkował i ciepło i energię elektryczną. 

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała pozytywną opinię do projektu 

uchwały. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/4: 

 

w głosowaniu: za - 15, przeciw - 1, wstrzymało się -2, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 28 ) 

 

projekt uchwały nr LV/4 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 29  do niniejszego protokołu. 

 

 

______________________________ 
 

 
Ad 7.2. 

Projekt uchwały nr LV/5. w sprawie wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca 

ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie opróżniania zbiorników 

bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków  

i transportu nieczystości ciekłych na terenie Gminy Miasto Świdnica przedstawił 

Dyrektor Wydziału Dróg Maciej Gleba(zał. nr 30). 

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała pozytywną opinię do projektu 

uchwały. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/5: 

 

w głosowaniu: za - 17, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 31) 

 

projekt uchwały nr LV/5 został przyjęty. 
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Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

 

Ad 7.3. 

Projekt uchwały nr LV/6. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie 

nadania statutu Świdnickiemu Ośrodkowi Kultury przedstawił Wiceprezydent Miasta 

Szymon Chojnowski (zał. nr 33). 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy Międzynarodowej wydała pozytywną opinię 

do projektu uchwały. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/6: 

 

w głosowaniu: za - 16, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 34 ) 

 

projekt uchwały nr LV/6 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 35  do niniejszego protokołu. 

 

 

______________________________ 
 

 

Ad 7.4. 

Projekt uchwały nr LV/7. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie 

nadania statutu Miejskiej Bibliotece Publicznej im. Cypriana Kamila Norwida  

w Świdnicy”   przedstawił Wiceprezydent Miasta Szymon Chojnowski (zał. nr 36). 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy Międzynarodowej wydała pozytywną opinię 

do projektu uchwały. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/7: 

 

w głosowaniu: za - 17, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 37 ) 

 

projekt uchwały nr LV/7 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 38  do niniejszego protokołu. 

 

 

______________________________ 
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Ad 7.5. 

Projekt uchwały nr LV/8. w sprawie powołania Zespołu opiniującego kandydatów na 

ławników na kadencję 2024-2027  przedstawił Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski (zał. nr 

39) 

 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski poprosił, aby do Zespołu zgłosiło się po jednym 

przedstawicielu z Klubu: 

 

 Józef Cygan 

 Rafał Fasuga 

 Violetta Wiercińska 

 Danuta Morańska 

 Lesław Podgórski 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/8: 

 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 0, wstrzymało się -1, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 40 ) 

 

projekt uchwały nr LV/8 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu. 

 

 

______________________________ 

 

 

Ad 7.6. 

Projekt uchwały nr LV/9. w sprawie określenia trybu i sposobu powoływania  

i odwoływania członków zespołu interdyscyplinarnego przedstawił Wiceprezydent Miasta 

Szymon Chojnowski (zał. nr 42) 

  

  

Komisja Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

  

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/9: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 43 ) 

 

projekt uchwały nr LV/9 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 44 do niniejszego protokołu. 
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Ad 7.7. 

Projekt uchwały nr LV/10.  w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu 

Dolnośląskiemu przedstawił Dyrektor Wydziału Dróg Maciej Gleba (zał. nr  45). 

 

Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury 

zaopiniowały projekt uchwały pozytywnie. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXX/10: 

 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 0 wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 46 ) 

 

projekt uchwały nr LV/10 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 47 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

Ad 7.8. 

Projekt uchwały nr LV/11.  w sprawie nadania tytułu „Zasłużonego dla Miasta Świdnicy” 

dla Pani Kazimiery Zając.  

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- Szanowni państwo chociaż wniosek jest mój, ale można 

powiedzieć, że jest nasz wspólny, taki kobiecy, od środowisk, które Panią Kazimierę znają  

i doceniają jej pracę. W związku z tym proszę, aby projekt uchwały przedstawiła 

Wiceprzewodnicząca Rady Joanna Gadzińska(zał. nr 48,48a) 

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

  

Zespół do rozpatrywania wniosków w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta 

Świdnicy oraz „Zasłużony dla Miasta Świdnicy” wydał jednogłośnie opinię pozytywną.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/10: 

 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 49) 

 

projekt uchwały nr LV/11 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 50 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

 

Ad 7.9. 

Projekt uchwały nr LV/12. w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia, między 

Gminą Miasto Świdnica a Gminą Żarów, w zakresie realizacji zadania publicznego - 

bezpłatnego transportu i opieki w czasie przewozu niepełnosprawnych uczniów do 
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Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Nowym Siodle, w roku szkolnym 

2023/2024 przedstawiła  Dyrektor Wydziału Edukacji Magdalena Urbańska-Malucha (zał. nr  

51). 

  

Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy 

Międzynarodowej zaopiniowały projekt uchwały pozytywnie. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/12: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 52 ) 

 

projekt uchwały nr LV/12 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 53 do niniejszego protokołu 

 
______________________________ 

 
Ad 7.10. 

Projekt uchwały nr LV/13. w sprawie uchwalenia zmiany w części tekstowej miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego dla dzielnicy mieszkaniowej  „Zawiszów I”  

w Świdnicy przedstawiła  Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

Małgorzata Osiecka (zał. nr 54). 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- firma Colgate intensywnie się rozbudowuje, ale są tam 

pewne ograniczenia  ukształtowania terenu, proszę spojrzeć tam znajduje się jeziorko tzw. 

Hycel- staw będący siedliskiem rzadkiej fauny i flory. I teraz czy jak firma Colgate wyłoży to 

kostką i betonem czy te wody opadowe nie będą spływały ze skarpy i nie doprowadzą do 

degradacji środowiska? Mamy jakieś zapewnienia? 

 

Dyrektor Małgorzata Osiecka- nie ma obaw, nie zmienialiśmy wskaźników zabudowy, firma 

może zrealizować zabudowę na terenie wskaźnika, który miała na dotychczasowym poziomie 

jak i również  jeśli chodzi o instalacje OZE, one nie są umieszczane na utwardzonym terenie 

tylko na terenach zielonych. Gospodarka ściekowa w tym wody opadowe są regulowane 

ustaleniami planu, tu nie ma zagrożeń jeśli chodzi o spływ i odprowadzanie wód na sąsiednie 

tereny. Transformacja energetyczna będzie dotyczyła wszystkich zakładów więc stosowanie 

źródeł odnawialnych idzie w kierunku pozytywnej produkcji energii a nie korzystania innych 

źródeł, które polegają na spalaniu węgla czy innych mniej ekologicznych źródeł. 

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/13: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się -1, 
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(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 55 ) 

 

projekt uchwały nr LV/13 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 56 do niniejszego protokołu 

 
______________________________ 

 
Ad 7.11. 

Projekt uchwały nr LV/14. w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy najmu obiektu handlowo-usługowego  

z przeznaczeniem na prowadzenie działalności handlowej – sprzedaż kwiatów w Rynku 

w Świdnicy przedstawiła Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej (zał. nr 57). 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/14: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 58) 

 

projekt uchwały nr LV/14 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 59 do niniejszego protokołu 

 
______________________________ 

 
Ad 7.12. 

Projekt uchwały nr LV/15. w sprawie zmiany budżetu, przedstawił  Skarbnik Miasta Kacper 

Siwek (zał. nr 60). 

 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek- dochody i wydatki korygujemy o 153 382,49 zł, dziękuje 

Radnemu Lechowi Bokszczaninowi, że zauważył w uzasadnieniu projektu błąd dotyczący  

o tym, że zwiększamy wydatki  budżetu ogółem o kwotę 5 571 956,03 zł, wdarł się błąd- to 

nie prawda. 

 

Komisja Budżetu i Finansów wydała pozytywną opinię do projektu uchwały. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/15: 

 

w głosowaniu: za - 17, przeciw - 0, wstrzymało się -2, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 61 ) 

 

projekt uchwały nr LV/15 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 62 do niniejszego protokołu 

______________________________ 
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Ad 7.13. 

Projekt uchwały nr LV/16. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy wraz z autopoprawką przedstawił  Skarbnik Miasta 

Kacper Siwek (zał. nr 63). 

 

 

Komisja Budżetu i Finansów wydała pozytywną opinię do projektu uchwały. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LV/16: 

 

w głosowaniu: za - 16, przeciw - 0, wstrzymało się -3, 
(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 64) 

 

projekt uchwały nr LV/16 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 65 do niniejszego protokołu 

 
______________________________ 

 

Ad 8. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 

26.05.2023 r. 
Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 26.05.2023 r. radni otrzymali na piśmie 

(zał. nr 66 ). 

 

W załączeniu:  

 sprawozdanie z działań podejmowanych przez Urząd Miejski w Świdnicy, związanych  

 z ograniczeniem bezrobocia i aktywizacją osób bezrobotnych (zał. nr 66a) 

 informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta (zał. nr  66b) 

 wykaz postępowań podprogowych o wartości od 85 000 do 130 000 zł, zgodnie  

z Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 130 000 zł (zał. nr 66c) 

 wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 

(zał. nr 66d). 

 wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych (zał. 

nr  66e) 

 

 

_______________________________ 

 

Ad 9. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

 
Interpelacje złożyli radni: 

 

 Jan Dzięcielski dot. parkowania na obcych posesjach mieszkańców ul. Świętokrzyskiej 

i krzyków w godzinach wieczornych i nocnych z aresztu......................... (zał. nr 67) 

 Rafał Fasuga dot. wypełnienia dziur asfaltem……..……………………...(zał. nr 68) 
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 Ryszard Makowski – dot. budowy miejsc parkingowych przy ul. Ks. H. Pobożnego  

i remontu chodników na I części Os. Zawiszów……………………  (zał. nr 69,69a) 

 Luiza Nowaczyńska dot. zadbania o chodniki zarośnięte chwastami przy  

ul. L. Tołstoja i W. Sikorskiego…………….……………….……...........(zał. nr 70) 

 Zofia Skowrońska-Wiśniewska dot. pomocy w budowie drogi przy ul. Księżycowej  

i usunięcia ubytku wody przy ul Składowej…..................................(zał. nr 71-71a) 

 Aldona Struzik dot. planów rewitalizacji podwórka pomiędzy ul. Bohaterów Getta-K. 

Pułaskiego- Teatralna i przycięcia Klonu na Pl. Grunwaldzkim…...…..(zał. nr 72-72a) 

 Wiesław Żurek dot. zarośniętego koryta rzeki Bystrzycy, informacja ile osób udało się 

ustalić jako sprawców wandalizmu dzięki miejskiemu monitoringu w 2022r.,  

dot. zobligowania właścicieli do usunięcia samosiejek i krzewów przy ul Sybiraków  

i ul. Zielona………………………………………………………...… (zał. nr 73-73b) 

 

 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska odpowiedziała: 

 

Dot. Zaułka Świętokrzyskiego – czekamy już 2,5 roku na rozstrzygnięcie sprawy kasacyjnej 

w Sadzie Najwyższym i dopóki nie będzie wyroku mamy związane ręce. Oczywiście o spaniu 

w dziurze nie ma miejsca, straż miejska zostanie uczulona i będzie sprawdzać, mamy 

schronisko dla bezdomnych ze Świdnicy dla osób trzeźwych a z osobami nietrzeźwymi 

będzie musiała sobie poradzić policja nie będziemy dopuszczać tego  by w takich miejscach 

ktokolwiek spał. Problem jest szerszy, dotyczy niefortunnych decyzji podjętych przed laty. 

Mamy nadzieje że sąd rozważnie podejdzie do problemu i doczekamy się rozwiązania nie 

tylko tej dziury, ale całego podwórza, które jest dziś dla kogoś bardzo dochodowym 

parkingiem o powierzchni nieutwardzonej bardzo dokuczliwym dla okolicznych 

mieszkańców dającym bardzo duże profity właścicielom a zupełnie nie powiązanym z funkcją 

na jaką teren ten został sprzedany. 

 

_______________________________ 

 

Ad 10. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 
 

Radny Ryszard Makowski-  zapytał  Dyrektora Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej 

Macieja Gleby- 3 miesiące temu pisałem interpelację o dwa przejścia na ul. Łokietka na 

Zawiszowie, dostałem odpowiedź, że takie przejście kosztuje od 200-300tys. zł. Sprawdzałem 

wszędzie i takie przejście maksymalnie kosztuje 15 tys. zł. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski- dzisiaj jest 23 czerwca dzień ojca i z tej 

okazji, chciałbym życzyć zadowolenia ze swoich pociech a wszystkim mieszkańcom 

chciałbym życzyć spokojnych wakacji. Zapraszamy dzisiaj wszystkich do Parku Centralnego 

na noc świętojańską. Szanowni mieszkańcy bardzo chciałbym Wam podziękować za wyjazd 

do Warszawy bo było Świdniczan naprawdę dużo i chciałbym zaprosić państwa jutro do 

Wrocławia na godz. 13.00 na Pl. Nowy Targ.  

 

 

_______________________________ 
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Ad 12. Zakończenie LV sesji Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 
W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam LV 

sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 

 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 

 
 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała:  

Wioleta Lewandowska 
..................................................... 

       / Wioleta Lewandowska /  

Świdnica, dnia 23.06.2023 r.            


